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Tezak poloiaj invalida Ombdusmani zaprimili 46 falbi. U Sarajevu 
zaprimljene 23 zalbe, u Banjoj Luci 15, u Mostaru sedam te jedna zalba u Livnu 

UPOZORENJA OMBUDSMANA BIH: 
Invalidima onemoguceno pravo na slobodu lcretanja 
Zlatko Tulic //SARAJEVO 

U Odjelu ombudsmana BiH za 
pracenje i ostvarivanje prava oso
ba s invaliditetom u 2018. godini 
zaprimljeno je 46 zalbi. U sarajev
skom uredu zaprimljene su 23 zal
be, banjoluckom 15, mostarskom 
sedam i jedna zalba u livanjskom 
uredu. 
Analizom zalbi utvrdeno je da se 
najveci broj odnosi na tretman 
osoba s mentalnim i intelektual
nim poteskocama u ustanovama 
u kojima su smjestene, nabavu 
medicinskih pomagala, duljinu 
trajanja postupka pred naclleznim 
tijelima prilikom ostvarivanja po
jedinacnih prava iz zdravstvene i 
socijalne zastite, arhitektonske 
barijere, nemogucnost pracenja 
postuplza slijepih/slabovidnih 
osobaidr. 

Problem pristupaenosti 
U protekloj godini izvjestan broj 
obraCanja odnosio se i na nein
formiranost u pogledu nacina 
ostvarivanja pojedinacnih prava. 
Cesta mijenjanja podzakonskih 

U Orasju je u organizaciji Misi
je OESS-a u Bosni i Hercegovini 
odrian sastanak nacelnika pet po
savskih opCina na kojem se najvi
Se razmatrao naCin rjeSavanja pro
blema s komunalnim otpadom. 
Sastanak, ciji je domacin bila Op
cina Ora5je, imao je za cilj daljnje 
unaprjedenje suradnje ovih opCi
na i rasprava o pitanjima od zajed
nickog interesa koja su identifici
rana na prvom sastankli9. travnja 
usamcu. 
Tamo je, isticu sugovornici, orvo
reno dosta tema koje stvaraju 
problem u funkcioniranju vecine 
opcina s ovog podrucja, u prvom 
redu odrfavanje kanala za navod
njavanje i protugradna za5tita, dok 
je sastanak u Orasju prioritetno 
bio usmjeren na komunalne orga
nizacije unutar opCina, deponije 
smeea i nacin rjefavanja problema 
s komunalnim otpadom. 

Modeli naplate komunalija 
OpCinu Ora§je predstavljali su na
celnik Stanko Vincetic i pomocnik 
za gospodarstvo i infrastrukturu 
Pero BaotiC, a uz njih su bili i na
celnici opCina Odfak i Domalje
vac-Samac Jakov Ivankovic i Stje
pan PiljiC te predstavnici opcina 
Samac i Donji Zabar u RS-u. 
- Praksa kroz ova dva sastanka 
pokazala je da veCina nas ima iste 
iii jako sliene probleme. Isplati 
se porazgovarati i cuti iskustva 
drugih, pa iz toga izvuci korisne 
pouke. S kolegom IvankoviCem 
nametnuo sam temu prikupljanja 
otpada, modele naplate, probleme 
s deponijima i kako doCi do sred
stava za zajedniCko rjesenje pro
blema. Nema kvalitetnih rjesenja 
za nabrojene probleme, ali smo 

alrnta kojima se definiraju proce
dure ostvarivanja pojedinih prava, 
neadekvatna objava i informira
nost gradana dovodili su do ne
zadovoljstva gradana, a to se od
nosi na nacin dobivanja uputnice 

za toplicko lijecenje, refundaciju 
troskova lijecenja, participaciju 
za zdravstvenu uslugu za osobe 
sa 100-postotnim invalidltetom, 
prisrup ginekoloskim i stomato
Joskim uslugama, kategorizaciju, 
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razlicito netiranje osoba s invali
ditetom u pogledu ostvarivanja 
prava s obzirom na uzrok nastan
ka invalidnosti, neizvr8avanje 
odluka Europskog sud a za ljudska 
prava u Strasbourgu isl. 

Misija OESS-a u Ora8ju organizirala sastanalz nacelnika 
pet posavskih opcina na kojem se razgovaralo o otpadu 

Marko Miskovic // ORASJE 

Problemi s l<omunalnim 
otpadom podjednako 
muCe svih pet opCina 

Nacelnici pet opcina spremni su sjesti i zajednicki nao rjesenje komunalnih problema. 
Problemi s kojima se suocavaju opcine ne prepoznaju te adrninistrativne crte entiteta 

Pristupacnost je problem na koji 
vec niz godina ukazuju ombud· 
smani u svojim godiSnjim izvje· 
sCima. I dalje je prisutan problem 
pristupacnosti prostora, koriste· 
nja javnog prijevoza, usluga i ko· 
munikacija prilagodenih osoba
ma s invaliditetom. 
Svako saznanje da prisrup koji je 
napravljen nije u skladu sa stan· 
dardima dovoljan je dokaz da 
ombudsmani alarrniraju nadlezne 
inspekcije koje utvrduju osnova· 
nost navoda te poduzimaju mjere 
iz svoje nacllefoosti. 

Osjetljiva populacija 
S obzirom na osjetljivost popu· 
lacije osoba s invaliditetom, i u 
okolnostima kada su te osobe 
zaposlene, susrecu se s mnogim 
preprekama glede pristupa rad
nom mjesru, ali i glede osnivanja 
radnog odnosa. Potrebno je pro
vesti adekvatne kontrole i zakon· 
ske obveze svih poslodavaca da u 
slueaju nezaposljavanja osoba s 
invaliditetom plate odgovarajueu 
naknadu u skiadu sa zakonskim 
propisima entiteta. 

identificirali prepreke do njihova 
rjesenja, od zakonodavne regula· 
tive, do pristupa naplati - kazao 
je nacelnik opcine Orasje Stanko 
Vincetic. 
Na sastanku je istaknuto kako bi 
povecanje broja kucanstava uklju· 
cenog u naplatu odvoza otpada 
neutraliziralo divlje deponije, a 
kao krajnost postavljeno je i pi· 
tanje je Ii isplativije sanirati div
lje deponije iii besplatno odvesti 
otpad. 
Kao glavni uzroci nastanka div· 

ljih deponija navedeni su niska 
ekoloska svijest gradana, nedo· 
voljan postotak organiziranog 
prikupljanja komunalnog otpada 
iz ruralnih sredina, nedostatak 
provedbenih propisa za poseb· 
ne kate~orije otpada i izostanak 
sankcija za prekrsitelje. 

Za bolju kvalitetu zivota 
Po zavrsetku oraskoga sastanka 
predstavnik Misije OESS-a u Bosni 
i Hercegovini naglasio je kako oni 
kontinuirano podrfavaju zajed· 
nicke aktivnosti jedinica lokalne 
samouptave koje im omogucavaju 
da bolje i uspjesnije odgovore na 
potrebe gradana. 
-Ova su opcine koje granice jedna 
s drugom i bez obzira na entitetske 
i adrninistrativne granice, proble
rni s kojim se suofavaju ne prepo
znaju te adrninistrativne crte. To 
je osnovni razlog sto smo zahvalni 
nacelnicima koji su sarni inicira· 
Ii ovaj sastanak, koji ce, nadamo 
se, donijeti odredene pomake u 
razvoju opCina i kvaliteti zivota 
gradana u lokalnim zajednicama 
-kazao je sefterenskoga ureda Mi
sije OESS-a u Bosni i Hercegovini 
u Tuzli Darnir Gnjicllc. 
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